

نشرة مركز قطر للقيادات

إصدار الرابع الرابع 2025



www qlc qa



[@qlc.qa](https://qlc.qa)



[@qlc_qa](https://qlc_qa)

الأخبار و الفعاليات

انطلاق ورشة الذكاء الاصطناعي للقيادات: شراكة مركز قطر للقيادات و MIT

أكتوبر 2025

انطلقت ورشة "أساسيات الذكاء الاصطناعي للقيادات في القطاعين العام والخاص"، التي ينظمها مركز قطر للقيادات بالتعاون مع معهد ماساتشوستس للتكنولوجيا (MIT) وذلك ضمن سلسلة من الورش المخصصة لخريجي المركز والهادفة إلى تطوير المهارات القيادية وتعزيز ثقافة التعليم المستمر



جولة ميدانية إلى وكالة الأنباء القطرية (قنا)

أكتوبر 2025

نظم مركز قطر للقيادات بالتعاون مع رابطة الخريجين، جولة ميدانية إلى وكالة الأنباء القطرية (قنا)، بهدف الاطلاع على آليات العمل الإعلامي المتبعه داخل الوكالة، والتعزف على النظم المهنية التي تدعم صناعة الأخبار، كما شهدت الجولة تبادل الخبرات حول أفضل الممارسات في مجالات الاتصال والإعلام، بما يسهم في تعزيز المعرفة التطبيقية لدى الخريجين وتوسيع آفاقهم في هذا القطاع الحيوي



QLC - التحولات المتتسعة في العلاقات الأمريكية مع منطقة الشرق الأوسط

أكتوبر 2025

استضاف مركز قطر للقيادات، بالتعاون مع رابطة الخريجين، الدكتور كريستيان كوتيس أولريشسن، الزميل المتخصص في شؤون الشرق الأوسط بمعهد ينكر للسياسات العامة بجامعة رايس، في جلسة QLC Spotlight تحت عنوان "التحولات المتتسعة في العلاقات الأمريكية مع منطقة الشرق الأوسط" تناولت الجلسة مستجدات العلاقات الأمريكية مع الشرق الأوسط وانعكاساتها على المشهد الدولي الإقليمي والدولي



QLC - الازدهار في العصر الرقمي

أكتوبر 2025

نظم مركز قطر للقيادات، بالتعاون مع رابطة الخريجين وكلية هارفارد للأعمال جلسة QLC Spotlight باستضافة البروفيسور فانج زيه تحت عنوان "الازدهار في العصر الرقمي". سلطت الجلسة الضوء على تحولات الاقتصاد الرقمي وسبل تحقيق النجاح في بيئة الأعمال المعززة بالابتكار والتكنولوجيا، من خلال مناقشة أبرز الاتجاهات والتحديات التي يواجهها القادة في العصر الرقمي



مؤتمر صحفي للإعلان عن جدول أعمال النسخة الثانية من منتدى الابتكار القيادي

أكتوبر 2025

عقد مركز قطر للقيادات مؤتمراً صحفيًّا للإعلان عن جدول أعمال النسخة الثانية من منتدى الابتكار القيادي تحت عنوان "فن اتخاذ القرار"، والكشف عن مجموعة جديدة من المتحدثين المحليين والدوليين المشاركين في مختلف الجلسات والورش والفعاليات.



انطلاق النسخة الثانية من منتدى الابتكار القيادي تحت شعار فن اتخاذ القرار

نوفمبر 2025



حضر سعادة الشيخة بنت حمد آل ثاني، وعدد من الوزراء وأصحاب السعادة، انطلاق النسخة الثانية من منتدى الابتكار القيادي الذي ينظمه مركز قطر للقيادات تحت شعار **فن اتخاذ القرار**.
تضمن المنتدى كلمة افتتاحية لسعادة الدكتور عبد العزيز الخليفي، وزير الدولة بوزارة الخارجية، قدم خلالها خلاصة خبراته في مجال السياسة والوساطة، مؤكداً أهمية الإصرار والحكمة في صناعة القرار والتميز في القيادة وشملت فعاليات المنتدى عدداً من المحاور النقاشية، منها: القيادة في الرياضة والصحة، بناء أسس القيادة انطلاقاً من البيت، القيادة في التكنولوجيا والتشريعات، من الإرث إلى بناء المستقبل.

فتح باب التسجيل في برنامج القيادات الياافعة - الزمالة 2026

نوفمبر 2025

أعلن مركز قطر للقيادات فتح التسجيل في برنامج "القيادات الياافعة - الزمالة 2026" من 4 إلى 22 نوفمبر 2025. وقد تم بعدها تنفيذ سلسلة من الاختبارات التقييمية لطلاب الجامعات في دولة قطر واختتمت مراحل التقييم باختيار مجموعة من الطلبة الذين استوفوا معايير القبول. ويعنى البرنامج بتطوير قدرات الطلبة الجامعيين من خلال تجربة تعليمية متقدمة تهدف إلى تمكينهم من اكتساب مهارات قيادية وفق أعلى المعايير العالمية.



ورشة مبادرة الإعلام المستقل 2025

نوفمبر 2025

نظمت المدينة الإعلامية قطر بالتعاون مع مركز قطر للقيادات ومؤسسة المونيتور وسيمافور الأمريكتين، ورشة مبادرة الإعلام المستقل، خلال الفترة من 1 إلى 3 ديسمبر، وتستهدف طلاب الجامعات والخريجين المهتمين بالإعلام والصحافة، تعزيزاً للمعرفة والمهارات القيادية في المجال الإعلامي.



لقاء مع سعادة وزير الدولة للتعاون الدولي بوزارة الخارجية

نوفمبر 2025

استقبلت سعادة الدكتورة مريم بنت علي بن ناصر المسند، وزير الدولة للتعاون الدولي بوزارة الخارجية، خريجي برنامج القيادات اليافعية - الزماله الدولي، خلال زيارتهم لجنوب إفريقيا، وتأتي هذه المشاركة ضمن برنامج التعليم المستمر لخريجي مركز قطر للقيادات، الذي يهدف إلى تطوير قدراتهم، وتوسيع آفاقهم المعرفية، وتعزيز تواصلهم مع القيادات الدولية وصناع القرار



القيادة في الخدمة العامة: اتخاذ القرار المبني على البيانات ودوره في دعم التنمية الوطنية

نوفمبر 2025

استضاف مركز قطر للقيادات السيدة ليندا راما، قرينة رئيس وزراء جمهورية ألبانيا وباحثة أولى في مجال التنمية الاقتصادية وناشطة في العمل المدني، في جلسة مخصصة لخريجي المركز بعنوان: "القيادة في الخدمة العامة: اتخاذ القرار المبني على البيانات ودوره في دعم التنمية الوطنية"



برنامج القيادات الوطنية 2026

ديسمبر 2025

اختتم مركز قطر للقيادات فترة التقديم لبرنامج القيادات الوطنية، والتي شهدت مشاركة أكثر من 1300 متقدم أظهروا التزامهم بتطوير مهاراتهم القيادية والمساهمة في رؤية قطر الوطنية. وتضمنت عملية التقييم للبرامج الوطنية مراحل متعددة تضمن اختيار أكثر المتقدمين كفاءة وتأهيلًا. بدءًا بالتقدير الشخصي، تلتها مرحلة تقييم الأداء ضمن الفريق، وانتهاءً بمرحلة المقابلات الشخصية التي عُقدت من سبتمبر إلى أكتوبر، حيث تم اختيار دفعات المتقدمين وإبراز مهاراتهم القيادية في إطار العمل الجماعي.

اختتمت مراحل التقييم لبرنامج القيادات الوطنية بختيار دفعه جديدة من الكفاءات الوطنية المتميزة للانضمام للبرنامج. وبذلك انطلقت الدفعة الجديدة من برنامج القيادات الوطنية لعام 2026 خلال يوم اللقاء التعريفي الذي انعقد في الرابع من يناير الحالي.

جلسة لقاء مع قائد مع الدكتور محمد محمد الجابر

ديسمبر 2025

نظم مركز قطر للقيادات جلسة "لقاء مع قائد" استضاف فيها الدكتور محمد محمد الجابر، رئيس قسم الجراحة التجميلية بمؤسسة حمد الطبية، حيث شارك خبراته مع منتسبي برنامج القيادات التنفيذية. تأتي هذه الجلسة كجزء من سلسلة جلسات ينظمها المركز بهدف تعزيز أساليب التعلم لدى المنتسبين وإثراء الحوار التفاعلي من خلال استضافة قيادات قطرية



العرض النهائي للمشاريع لبرنامج القيادات الحكومية

ديسمبر 2025

اختتم برنامج القيادات الحكومية وحداته التدريبية، بعرض مشاريع المنتسبين النهائية والتي تهدف لعرض مقتراحات سواء لأفكار مشاريع مبتكرة أو إيجاد حلول لمختلف القطاعات في الدولة، وحضر العروض لتقدير المشاريع أعضاء لجان من ذوي الخبرة والاختصاص من المسؤولين في مختلف القطاعات



الفعاليات القادمة

اللقاء التعرفي وانطلاق برامج القيادات الوطنية - دفعة 2026

يناير 2026

اللقاء التعرفي برامج القيادات الوطنية 2026

الأحد 4 يناير 2026



ينطلق اللقاء التعرفي، مطلع يناير 2026، إذًا ببدء رحلة قيادية جديدة ضمن برامج القيادات الوطنية لمركز قطر للقيادات دفعة 2026، حيث يجتمع المنتسبون الجدد من مختلف القطاعات الحكومية والخاصة، حاملين طموحات عالية ورؤى هادفة لتطوير مهاراتهم القيادية وتعزيز جاهزيتهم المهنية.

الرحلات التعليمية



رحلة تعليمية إلى جمهورية الصين الشعبية برنامج القيادات التنفيذية

أكتوبر 2025



رحلة تعليمية إلى جمهورية الهند برنامج القيادات الحكومية

نوفمبر 2025



شركاؤنا



يعتمد نهج المركز على تكوين شراكات مع مؤسسات محلية ودولية ذات السمعة الطيبة وخبراء من مختلف المجالات والهيئات الحكومية لتعزيز جودة برامجنا وأهميتها. تساهم هذه الشراكات في توفير تجربة تعليمية استثنائية للمشاركين

تابعنا على الموقع الإلكتروني لمركز قطر للقيادات وعبر منصات التواصل الاجتماعي، للاطلاع على أحدث الأخبار والمستجدات



🌐 www qlc qa 📱 qlc qa ✉ qlc_qa

قطر تسمو ... الأفق حدودي



QLC NEWSLETTER

Q4 EDITION 2025

News & Events



AI Workshop for Leaders: Qatar Leadership Centre and MIT

October 2025



The workshop “Fundamentals of Artificial Intelligence for Leaders in Public and Private Sectors” has kicked off. Organized by Qatar Leadership Centre in collaboration with the Massachusetts Institute of Technology (MIT), this workshop is part of a series dedicated to QLC alumni, aimed at developing leadership skills and fostering a culture of continuous learning.

Field visit to Qatar News Agency (QNA)

October 2025



Qatar Leadership Centre, in collaboration with the Alumni Association, organized a field visit to the Qatar News Agency (QNA) with the aim of familiarizing participants with the media work mechanisms employed within the agency and understanding the professional systems that underpin news production. The tour also facilitated an exchange of expertise on best practices in communication and media, thereby contributing to enhancing the alumni's practical knowledge and broadening their perspectives in this vital sector.

Evolving Dynamics in U.S. Relations with the Middle East - QLC Spotlight

October 2025



Qatar Leadership Centre, in collaboration with the Alumni Association, hosted Dr. Kristian Coates Ulrichsen, Fellow for the Middle East at the Baker Institute for Public Policy at Rice University, in a “QLC Spotlight” session titled “Evolving Dynamics in U.S. Relations with the middle East”.

The session explored recent developments in U.S.-Middle East relations and their implications for the regional and international landscape.

Thriving in the Digital Age - QLC Spotlight

October 2025



Qatar Leadership Centre, in collaboration with the Alumni Association and Harvard Business School, organized a Spotlight session featuring Professor Feng Zhu, under the title “Thriving in the Digital Age”. The session highlighted the transformations shaping the digital economy and explored pathways to success in an innovation-driven business landscape. Discussions focused on key trends and challenges facing leaders as they navigate the demands of the digital era.

Qatar Leadership Centre Announced the Agenda for the Second Edition of the Leadership Innovation Forum Entitled 'The Art of Decision-Making'

October 2025



Qatar Leadership Centre held a press conference to announce the agenda of the second edition of the Leadership Innovation Forum, titled "The Art of Decision-Making", and to unveil a new lineup of local and international speakers participating across various sessions, workshops, and activities. The Centre emphasized the strong interest and active engagement of its alumni, whose presence and contributions enrich the discussions and events of this year's edition.

The Second Edition of the Leadership Innovation Forum Under the Theme "The Art of Decision Making"

November 2025



In the presence of Her Excellency Sheikha Al Mayassa bint Hamad Al Thani, along with several ministers and dignitaries, the second edition of the Leadership Innovation Forum, organized by the Qatar Leadership Centre (QLC), was launched under the theme "The Art of Decision-Making." The forum opened with a keynote address by His Excellency Dr. Mohammed bin Abdulaziz Al-Khulaifi, Minister of State at the Ministry of Foreign Affairs, who shared insights from his experience in diplomacy and mediation, highlighting the importance of determination and wisdom in effective decision-making and leadership excellence.

The forum's sessions covered several key themes, including leadership in sports and health, building leadership foundations within the family, leadership in technology and legislation, and from heritage to building the future.

Call for Applications: Young Leaders Program - Fellowship 2026

November 2025



Applications were opened for the Young Leaders Program - Fellowship 2026 from February 4-22, 2025. University students in Qatar underwent a series of evaluations, with selected candidates gaining access to an advanced educational experience focused on global leadership competencies.

Independent Media Initiative Workshop 2026

November 2025



Media City Qatar, in collaboration with Qatar Leadership Centre and the U.S. based organizations Al-Monitor and Semafor, organized the Independent Media Initiative Workshop from 1 to 3 December. The workshop targeted university students and recent graduates interested in media and journalism, with the aim of enhancing knowledge and leadership skills within the media sector.

Meeting with the Minister of State for International Cooperation at the Ministry of Foreign Affairs

November 2025



Her Excellency Dr. Maryam bint Ali bin Nasser Al-Misnad, Minister of State for International Cooperation at the Ministry of Foreign Affairs, received the graduates of the Young Leaders Program - International Fellowship during their visit to South Africa.

This engagement forms part of the Continuing Education Program for QLC alumni, which aims to enhance their capabilities, broaden their knowledge horizons, and strengthen their connections with international leaders and decision-makers.

QLC Spotlight: Leadership in Public Service: Data-Driven Decision-Making and Its Role in Advancing National Development

November 2025



Qatar Leadership Centre hosted Mrs. Linda Rama, spouse of the Prime Minister of the Republic of Albania, Senior Researcher in Economic Development, and civil society advocate, in a dedicated Spotlight session for the Centre's alumni titled: "Leadership in Public Service: Data-Driven Decision-Making and Its Role in Advancing National Development."

The National Leadership Program Cohort of 2026

December 2025

The National Program admission period at Qatar Leadership Centre has officially concluded, with a diverse group of talented individuals demonstrating their commitment to leadership development and the future of Qatar. The application journey comprised several phases, ensuring that only the most qualified candidates were selected. More than 1,300 applicants participated in the Personal Assessment, followed by the Team Evaluation and Panel Interviews phase from September to October, where candidates' leadership capabilities and ability to work collaboratively were evaluated, ensuring a comprehensive evaluation process.

The evaluation process for the National Leadership Program concluded with the selection of a new cohort of distinguished national talents to join the program. The 2026 cohort officially commenced during the Orientation day, held on the 4th of January.

Meet a Leader session with Dr. Hamad Mohammed Al-Jaber

December 2025



Qatar Leadership Centre organized a "Meet a Leader" session featuring Dr. Hamad Mohammed Al-Jaber, Head of the Department of Plastic Surgery at Hamad Medical Corporation. He shared his expertise and professional journey with participants of the Executive Leaders Program. This session formed part of an ongoing series designed to enhance participants' learning experiences and enrich interactive dialogue through engagements with Qatari leaders.

Presentation of Government Leaders Program Final Projects

December 2025



The Government Leaders Program concluded its training modules with discussions on participants' final projects, which showcased proposals for innovative initiatives and solutions addressing key national sectors. A panel of experienced officials from various fields attended the discussions to provide professional insights on the participants' projects.

Upcoming Events

Qatar Leadership Centre Orientation Day and Launch of the National Leadership Programs - Cohort 2026

January 2026

Orientation Day

National Leadership Program 2026

Sunday, 4th January 2026



The orientation session, held in January 2026, marks the commencement of a new leadership journey within the National Leadership Programs of Qatar Leadership Centre - Cohort 2026. Newly admitted participants from various public and private sector organizations come together with high aspirations and a clear, purposeful vision to develop their leadership competencies and enhance their professional readiness.

Learning Journeys



Learning Journey to China

Executive Leaders Program

October 2025



Learning Journey to the Republic of India Government Leaders Program

November 2025

Our Partners



The Centre's approach is based on forming partnerships with reputable local and international institutions, as well as experts from diverse fields and government entities, to enhance the quality and relevance of its programs. These partnerships contribute to providing participants with an exceptional learning experience.

Follow us on the Qatar Leadership Centre website and social media platforms to stay updated with the latest news and updates.



🌐 www qlc qa 📱 qlc qa ✉ qlc qa

YOU RISE ... QATAR SHINES